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Tiszacsege – Bár már gimnazistaként felhívta magára a figyelmet, 

hiszen két keleti nyelvet is megtanult, egyikből pedig érettségit is 

tett, ismertebbé mégis az utóbbi években vált. A 2010-től 

Hortobágyon elkezdődött folyamatok, személycserék mögött a 

különböző ügyek elszenvedői valamennyien rá mutogattak, mint 

aki a háttérből irányítja a dolgokat. Jóllehet dr. Kun Péter az 

egyik legfelkészültebb Kelet-kutató hazánkban, neve – ha 

egyáltalán megnevezték – inkább negatív előjelet kapott a 

híradásokban. A földpályázatok kapcsán is azt beszélték, hogy 

lényegében rajta múlik, ki kap földet, és ki nem. Bizonyítékot 

persze senki nem tudott felmutatni, mint ahogyan egyéb 

esetekben sem, pedig ellenzéki politikusok is próbáltak rajta 

fogást találni – sikertelenül. Ki valójában Kun Péter? Erről 

beszélgettünk vele. 



Először kategorikusan el akartam utasítani, amikor jó ismerősöm felajánlotta, hogy 

megszervez egy találkozást Kun Péterrel, aztán rövid gondolkodás után mégis 

ráálltam. A híre ugyanis messze megelőzte, az elmúlt években nem találkoztam olyan 

hortobágyi üggyel, mely mögött az informátorok nem Kun Péter ténykedését 

kifogásolták volna. Ám, mivel tényszerűen sosem lehetett tőle visszakérdezni, 

személye mindig maradt az ismeretlenség homályában a puszta „fantomjaként”. 

Végül éppen ez inspirált a beszélgetésre, tudjuk meg, ki az, aki mindent a háttérből 

irányít Hortobágyon – mint azt az ottani ügyek általam ismert és tisztelt kárvallottjai 

állították. 

Tiszacsegétől nem messze az útról lekanyarodva utunkat állja egy távirányítással 

nyitható kapu, amely inkább hasonlít egy ranch bejáratához. Nem véletlen, mert a 

porta tulajdonosa keletkutatóként a western lovaglás Európa-bajnoka, de erről a 

látszólagos ellentmondásról is ejtünk még szót, előbb azonban valamennyi őt vádoló 

állítással szembesítettem – ez volt a találkozásunk feltétele. A kétórásnál is 

hosszabbra nyúlt diskurzus tartalma többeket valószínűleg jobban érdekelne, mint a 

továbbiakban leírtak, ám egyrészt terjedelmi okok, másrészt az interjúalanynak tett 

ígéretem miatt, legyen annyi elég, hogy minden hortobágyi ügynek elmagyarázta a 

hátterét. Ez persze nem jelenti azt, hogy mindenben neki van igaza, de egyet lehet 

vele érteni, amit tényként közölt: ha annyi rosszat tett a Hortobágyon, miért nem 

jelenti fel senki? Hozzátette, akinek gondja van vele, álljon elé, és beszéljék meg 

szemtől szembe. Eddig egyikre sem volt példa, de arra igen, hogy akik nyilvánosan 

téves információkat terjesztettek róla, azokat beperelte, s nyert is velük szemben, 

legutóbb éppen Gőgös Zoltán szocialista politikus ellen. Ezek után rátérhettünk a 

második, immár békésebb beszélgetésre. 

Hogyan vezetett az útjuk a Hortobágy mellyékére? 

Dr. Kun Péter: A történetet egészen 1572-ig és Tiszaroffig vezetném vissza, kun 

őseim mindig is gazdálkodók voltak, a nagyapám például a falu lovait őrizte 

csikósbojtárként, s volt egy huszárvonulat is családban. Jóllehet a szüleim már 

értelmiségiként Debrecenben éltek és neveltek fel engem, valamint az öcsém Álmost 

(a nevet én adtam neki), de valószínűleg a gének miatt korán a kedvencem lett a 

honfoglalás kori történelem, a magyarságkutatás. Ötödikesként írtam Kiszely István 

professzornak, hogy segítsen kijutni Ázsiába Kőrösi Csoma Sándor nyomába. Mivel 

Mongóliában maradt fenn leginkább a honfoglalás kori életforma, elkezdtem tanulni 

a nyelvet, harmadikosként pedig belevágtam a kínaiba is, amiből 1992-ben le is 

érettségiztem. 

Itt muszáj megszakítani a történetet, hiszen két olyan nyelvről van szó, 

melyeket iskolában biztosan nem tanítottak. 



Dr. Kun Péter: Tanultak viszont mongol diákok Debrecenben, akiket a 

kollégiumban ajtóról ajtóra kopogtatva sikerült megkeresnem, és kértem őket 

tanítsanak meg a nyelvre. A kínait pedig Miskolcon az akkor egyfajta egyetemnek 

számító Bölcsész Egyesületnél tanultam úgy, hogy minden hétfőn busszal átmentem a 

borsodi megyeszékhelyre a Tóth Árpád Gimnázium igazgatója engedélyével. Mivel 

oroszból nem akartam érettségi vizsgát tenni, a minisztérium állított össze részemre 

négyévnyi tananyagot, amiből előbb levizsgáztam, majd a TÁG-ban sikeres érettségit 

tettem népes tanári kar előtt, hiszen ilyenre még nem volt példa. 

Ekkor még mindig messze vagyunk a Hortobágytól. 

Dr. Kun Péter: Igen, addig még 9 év telt el. Az alatt jártam ki Mongóliába és 

Kazahsztánba kutatóutakra, de előtte beiratkoztam az ELTE Belső-Ázsia tanszékére 

mongol szakra. Mongóliában megtanultam kazahul és egy év után felső fokú 

nyelvvizsgát tettem belőle, mert a nyelvtana nagyon hasonlít a magyarra, ráadásul 

rokon a kunnal. Ettől kezdve sokszor jártam fordítani különböző delegációknak 

Karcagra, ahol az általam alapított Turulház Alapítvány is működött 1994-ig. 
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Itt értünk el ahhoz a ponthoz, amely valószínűleg minden önnel 

kapcsolatos híresztelések eredője: szoros kapcsolatba került Fazekas 

Sándorral, a jelenlegi agrárminiszterrel. 

Dr. Kun Péter: Édesapám, Kun János előadóművész már a rendszerváltás előtt 

olyan körökben forgott, ahol az akkori ellenzéki, majd a politikai életbe bekerülő 

vezetőkkel találkozott, és vele én is, ami nagyban hatott a világnézetemre. Fazekas 

Sándort később ismertem meg, mint az akkori legfiatalabb polgármestert, aki azonos 

nézeteink miatt szívesen adott helyet az alapítványnak, 1998-ban pedig én hívtam az 

alakuló Kunszövetségbe. 

Később erre még visszatérünk, de most maradjunk a puszta közelében. 

Miért éppen a Hortobágyon vertek tanyát? 

Dr. Kun Péter: Ahogy mondtam, mindig is foglalkoztatott a gazdálkodás gondolata, 

s bár elvégeztem a doktori iskolát, a Magyar Tudományos Akadémiának dolgoztam, 

és 13-féle tantárgyat oktattam óraadóként az egyetemen Debrecenben, mégis vidékre 

vágytam. Előtte már diákként ’98-ban megvettem az első három juhomat és az első 

kancámat, melyeket későbbi feleségem, Enikő szüleinél, Tégláson tartottam. 

Nyaranta kijártunk dolgozni Görögországba, ott sikerült annyi pénzt 

összegyűjtenünk, hogy már tanyavásárlásra gondolhattunk. Bejártuk az országot, még 

az Ormánságba is elmentünk, majd fokozatosan szűkítettük a kört: nagyvároshoz, 

úthoz közeli, villannyal felszerelt épületet kerestünk. Így maradt a Hortobágy, de két 

évbe tellett, míg Nádudvartól Polgárig kutatva 2001-ben rátaláltunk erre a százéves 

tanyára és rajta a házra, melyet azóta teljesen felújítottunk. 

Mi szólt mellette, hiszen valószínűleg kezdetben csak a gond volt vele. 

Dr. Kun Péter: A legfőbb, hogy a táj nagyon emlékeztet az ázsiai sztyeppére, és 

innen jó a közlekedés Debrecenbe, hiszen akkor még én tanítani, Enikő pedig 

pszichológia szakra járt az egyetemre. Az első két évben a ház felújítása alatt még egy 

jurtában laktunk, de már 28 birkát és négy lovat tartottunk, de a környékbeliektől is 

vállaltunk juhokat, s ehhez egy juhászt is felvettünk. 

Négy év múlva már 550 juhból és 30 lóból állt a saját 

állatállományunk, s mindezt hárman gondoztuk, miközben tanítani is 

jártam, így 16 óránál sosem dolgoztam kevesebbet egy nap. 

Harcos időszak volt. Nem volt pénzünk gépre, így sokáig kézzel nyírtam a birkákat, 

bele is görbült az ujjam. A feleségem mindezt úgy vállalta, hogy három évig az 50 

méterre fúrt itatókútból hordtuk a vizet a házba, a 2003-as karácsonyi ajándékunk az 



volt egymásnak, hogy vizet melegítettünk a gázon és a kádba borogatva végre bent 

megfürödhettünk, mert elkészült a ház felújítása. A következő évben Enikő nevére is 

elindítottuk a családi gazdálkodásunkat marhákkal, előbb vettünk négy tehenet majd 

üszőket és ezt fejlesztettük fel. Már terhes volt, de még akkor is 400-500 csirkét 

neveltünk, majd vittük eladni a piacon, akárcsak a tojást, illetve a szürkemarhából 

készült szalámit. Ám az így befolyt pénzt mindig újabb állatokra, illetve a tartásukra 

költöttük. Ehhez elég annyi, hogy csak öt évvel ezelőtt vettünk konyhaszekrényt, 

addig Enikő lavórban mosogatott, a két fiú, Regő és Bese is addig ilyen körülmények 

között nevelkedett. 

Ehhez képest a pusztai legendárium több ezer hektár földről, mesés 

vagyonról és gazdagságról szól. 

Dr. Kun Péter: Tudom, én is hallattam már egy–két vad dolgot magamról, de az 

igazság egészen más. Minden pénzünket a ház felújításába, az állatállomány 

megfelelő szintű felfejlesztésébe és ehhez az ellátásukat biztosító létesítményekbe 

fektettük. Még mindig csak a több tízmilliós hiteleket nyögjük, hiszen a pályázati 

pénzhez hozzá kellett adni ugyanannyi önerőt, azt pedig ki kell valahogy gazdálkodni. 

Ezért is hagytam fel az oktatással, mert együtt nem ment a kettő, pedig ma már 

három embert alkalmazunk. 

Akkor most itt az alkalom, hogy tisztázzuk, mi minden felett is 

rendelkezik Kun Péter és a felesége. 

Dr. Kun Péter: Az egykori romos tanyához béreltünk 220 hektár földet, majd 2008-

tól Enikőnek további 280 hektárt, amit a földpályázaton újra mi nyertünk el, ezeken 

gazdálkodunk. Mostanra értük el, hogy annyi az állatállományunk, amennyi kell 

ennyi földhöz. Már csak marhákat tartunk, van 300 tehenünk és ugyanennyi a 

szaporulat a bikákkal együtt, ez még átlátható, ehhez még elegendően vagyunk öten, 

igaz a fiúk is gondoznak már néhány fekete marhát. A lótenyésztéssel néhány éve már 

felhagytam, most csak 14 lovunk van, részben velük versenyzünk a western 

szakágban. 

Nem tagadom, ez engem is meglepett, amikor először hallottam. Egy 

lóra termett ősmagyarkutató a néhány száz évre tekintő western 

lovaglásban vitézkedik. 

Dr. Kun Péter: Nincs ebben semmi ellentmondás, mert azok „munkalovak”, vagyis 

abban a szakágban olyan versenyfeladatokat kell végrehajtani, melyeket én a 

mindennapi életben is végzek a marhák terelésekor és befogásukkor. Mintha nem ezt 

csinálták volna csikósok is? Mivel nálunk már nincsenek erre jól kiképezhető lovak, 



nincs meg bennük az úgynevezett „marhaérzék”, nem tagadom, Amerikából vettem 

néhányat, melyekkel dolgozom és versenyzem is. Amennyiben pedig azért szólnának 

meg mert cowboy nyergen lovagolok, megnyugtathatom az aggódókat, hogy egy 

magyar ember fejlesztette, tőle vette át annak idején az USA hadserege 

Említette, hogy csak egy éve kezdte a versenyzést, ahhoz képest csinos 

kis trófeagyűjteménnyel rendelkezik. 

Dr. Kun Péter: Ezek egy része korábbi, más típusú versenyeken szerzett kupák, 

western lovaglásban tavaly indultam először, és nyertem Európa-bajnoki címet, idén 

ezüstérmet, illetve 8 nemzetközi viadalon lettem első. 
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Úgy tudom, a fedett gyakorlópályájuk miatt is támadják önöket 

mondván, másnak nem lehet Natura 2000-es területen építkezni, de Kun 

Péterre nem vonatkoznak a szabályok. 

Dr. Kun Péter: Ez a felvetés megint tudatlanságból és rosszindulatból ered. A tanya 

területe ugyanis eredendően nincs benne, a romos lepusztult épületek és környeztük 

milyen védelmet érdemeltek volna? Márpedig valamennyi, félig pályázati forrásból 

felépített épületünk ezen a természet védelem alól kivont területen található. 

Az ellentábora szerint túlzóan kézben tartja a húsmarhatenyésztőket is, 

nem hagy nekik mozgásteret. 

Dr. Kun Péter: Azzal terrorizálom őket, hogy a Hortobágy Menti Húsmarhatartók 

Szolgáltató Szövetkezete létrehozásával biztos piacot, a bizonytalan egyéni 

felvásárláshoz képest jóval magasabb eladási árat garantálunk nekik? Hogy a 

beszerzésben pedig ellenkezőleg, a legalacsonyabb áron juthatnak állathoz, 

takarmányhoz és gépekhez? Hogy pontosan megszervezzük helyettük a szállítást is? 

Meg kell erről kérdezni a 172 tagot, nekik jó-e így. 

Az előző, tisztázó beszélgetésben minden, önnel szemben felhozott vádra 

meg tudott felelni, érvei a kívülállónak elfogadhatók. Akkor miért lett 

egyesek szemében az első számú közellenség. 

Dr. Kun Péter: Az egyetlen „bűnöm” a Fazekas Sándorhoz fűződő baráti 

kapcsolatom. A puszta addigi haszonélvezői azért gondolják úgy, hogy minden mögött 

én állok. Pedig semmilyen funkciót nem töltök be, amivel erre hatással lehetnék, a 

génmegőrzőnél csak két éve vagyok tanácsadó, de az is az ottani gazdálkodásra terjed 

ki. Az én szemszögemből nézve elindult egy folyamat, végre azoknak is van földjük, 

köztük sok fiatalnak, akik gazdálkodni akarnak rajta, nem csak a földalapú 

támogatást felvenni. Lóháton járva a Hortobágyon, jó látni állatokat legelni olyan 

területeken is, ahol eddig nem voltak. Ez a jó irány szerintem. 

Ha az említettekben lehet fokozni az ön iránti ellenszenvet, akkor – az 

indoklás szerint – a hagyományőrzésben, a húsmarhatenyésztésben és 

a lovassportban elért eredményeiért, valamint a válságkezelő 

programok és szociális tárgyú törvények kidolgozásáért, illetve a 

társadalmi felzárkózást segítő munka koordinációjáért kapott 

kitüntetésével ez sikerülhetett. 

Dr. Kun Péter: Sokakkal ellentétben én büszke vagyok arra, hogy augusztus 20-án 

átvehettem a Magyar Érdemrend lovagkeresztjét, mert nem azt nézem, hogy Bayer 



Zsolt is megkapta. Korábban kitüntettek vele olyan embereket is, akiknek szerintem 

megkérdőjelezhető az országépítő szerepük, akkor most nekem sem kellett volna 

átvennem miattuk? De igen, mert ez egy politikai kurzusokon felül álló állami 

kitüntetés, ami az általam végzett tevékenységet ismeri el. 

– Égerházi Péter – 
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